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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
21 / 2023

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Han excusat la seva assistència:
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS

Tortosa,  essent  les  divuit  hores  del  dia divuit de
setembre de dos mil  vint-i-tres, prèvia convocatòria
girada  a  l'efecte,  es  reuneixen  en  primera
convocatòria  al  Saló  de  Sessions  de  la  casa
consistorial,  els  membres  de  l'Excel·lentíssim
Ajuntament de Tortosa que al marge es relacionen,
a  l’objecte  de  realitzar  sessió ordinària sota  el
següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de les següents actes:

• Ordinària 15/2023, de 3 de juliol.
• Extraordinària i urgent 16/2023, de 10 de juliol.
• Extraordinària i urgent 17/2023, de 13 de juliol.
• Extraordinària i urgent 18/2023, de 17 de juliol.
• Extraordinària 19/2023, de 31 de juliol.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02 – Proposta d’acord d’aprovació del Compte General de l’Ajuntament de Tortosa corresponent a l’exercici
2022.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

03 –  Dictamen de proposta d’acord  d’aprovació de la sol·licitud de subvenció destinada al finançament
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d’infraestructures, equipament i funcionament de les noves places del primer cicle d’educació infantil per
la creació d’una llar d’infants al carrer Ferran d’Aragó – avinguda del Canal.

04 –  Dictamen de proposta d’acord  d’aprovació de la sol·licitud de subvenció destinada al finançament
d’infraestructures, equipament i funcionament de les noves places del primer cicle d’educació infantil per
la creació d’una llar d’infants al carrer Joan Sebastian Elcano.

II. PART NO RESOLUTIVA

05 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:

a) Extractes Junta de Govern Local:

- 38/2023, de 14/06/2023 – extraordinària i urgent.
- 39/2023, de 26/06/2023 – ordinària.
- 40/2023, de 03/07/2023 – ordinària.
- 41/2023, de 10/07/2023 – ordinària.
- 42/2023, de 05/07/2023 – extraordinària i urgent.
- 43/2023, de 17/07/2023 – ordinària.
- 44/2023, de 12/07/2023 – extraordinària i urgent.
- 45/2023, de 18/07/2023 – extraordinària i urgent.
- 46/2023, de 24/07/2023 – ordinària.
- 47/2023, de 31/07/2023 – ordinària.
- 48/2023, de 07/08/2023 – ordinària.
- 49/2023, de 14/08/2023 – ordinària.
- 50/2023, de 21/08/2023 – ordinària.
- 51/2023, de 17/08/2023 – extraordinària i urgent.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 2047/2023 a la 2351/2023.

06 – Informes de l’Alcaldia. 

07 – Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Bona tarda a tots, regidors i regidors, i  a tothom que ens està escoltant o seguint. Donem pas al ple
ordinari d'este mes de setembre, del dia 18 de setembre, i abans de començar, excusar la Sra. Dolors Bel
que no pot assistir avui al ple.”

*-*-*

La Presidència declara oberta la sessió,  sotmetent a votació del Ple la  declaració d’urgència relativa al
següent assumpte no inclòs a l’ordre del dia»: «Dictamen d’acord d’establiment de les festes locals per a
l’any 2024.»

*-*-*

Sotmesa  la  declaració  d’urgència  a  votació ordinària  de  l’assumpte  esmentat, el  Ple  de  l’Ajuntament
acorda aprovar-la per unanimitat, cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal de membres de la
corporació.
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*-*-*

Seguidament es  procedeix a tractar  l’assumpte sobrevingut,  així  com també els  assumptes inclosos a
l’ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 - APROVAR, SI S'ESCAU, LA SEGÜENT ACTA:

• Ordinària 15/2023, de 3 de juliol.
• Extraordinària i urgent 16/2023, de 10 de juliol.
• Extraordinària i urgent 17/2023, de 13 de juliol.
• Extraordinària i urgent 18/2023, de 17 de juliol.
• Extraordinària 19/2023, de 31 de juliol.

*-*-*

El consistori,  per unanimitat de tots els membres presents a la sessió,  acorda aprovar-les i  ordenar la
transcripció al llibre d’actes. 

GOVERNANÇA MUNICIPAL

02  –  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DEL  COMPTE  GENERAL  DE  L’AJUNTAMENT  DE  TORTOSA
CORRESPONENT A L’EXERCICI 2022.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

“Vist l’expedient relatiu al Compte General de l’Ajuntament de Tortosa relatiu a l’exercici 2022 informat per
la intervenció amb data 28 de juny de 2023, amb el informe núm. 552/2023.

L’expedient  conté  el  conjunt  de  documentació  bàsica,  complementària  i  annexos  que  determina  la
legislació d’hisendes locals.  Com a documentació complementària  s’acompanya al  compte general  els
comptes anuals de l’Empresa Municipal de Serveis Públics, SL i de l’Empresa Mixta Escorxador de Tortosa
SL.

S’uneix a l’expedient  els informes d’auditoria dels comptes signats per  la Intervenció a les societats i
l’informe de control permanent previ als comptes del Consorci Turístic dels Tres Reis. I s’acompanya també
com a informes independents : Informe anual d’Intervenció sobre resolució de discrepàncies en matèria de
control intern i informe anual de morositat.

Ha estat informat per la Comissió Especial de Comptes en sessió de data 24 de juliol de 2023 i  exposat al
públic amb la publicació del corresponent edicte al BOPT en data 3 d'agost  de 2023 i al tauler d’anuncis
de la corporació durant el període reglamentari, sense que durant el mateix s’hagi formulat cap reclamació,
al·legació ni observació. 

De conformitat amb allò disposat a l’article 22,2.e) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases
de Règim Local, es proposa al Ple adoptar el següent ACORD:

Primer: Aprovar  el Compte General de l’Ajuntament de Tortosa corresponent a l’exercici 2022, integrat pels
comptes del propi Ajuntament i el consorci turístic de la Ruta dels Tres Reis, així com els comptes anuals de
l’Entitat Pública Empresarial Local Hospital i Llars de la Santa Creu de Tortosa i de les societats mercantils
de capital  íntegrament municipal Gestió Sanitària i  Assistencial de Tortosa, SAM (GESAT, SAM), Tortosa
Salut SL, Gestió Urbanística Municipal de Tortosa, SA (GUMTSA), Tortosasport SL i Tortosa Media SL, al qual
s’uneixen, com a documentació complementària, els comptes anuals de les societats d’economia mixta
Empresa Municipal de Serveis Públics SL i Empresa Mixta Escorxador Tortosa SL.

Segon: Retre a la Sindicatura de Comptes de Catalunya  la documentació pertinent relativa al Compte
General.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem  al  punt  2  de  governança  municipal,  que  és,  en  este  cas,  la  proposta,  definitiva  de  l'acord
d'aprovació de Compte General de l'Ajuntament de Tortosa corresponent a l'exercici del 2022. Entenc que
té la paraula, em demana la paraula el Sr. Arnau, sr. Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, gràcies, senyor alcalde. Bé, com sempre, de primer de tot, reivindicar una Llei d'amnistia per a les
persones  exiliades  i  les  més  de  4.000  represaliades,  perquè  només  a  través  de  l’amnistia  i
l’autodeterminació es podrà resoldre el  conflicte entre el  poble català i l'Estat espanyol.  Dit  això, mos
abstindrem en este punt. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula la Sra. Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies, companys i companyes regidors i alcalde. Avui portem a aprovació del plenari el Compte
General de l'Ajuntament corresponent a l'exercici 2022 i és un acord que el vull posar en relleu, perquè és
molt significatiu lo poc que aprovem, i no em baso en el fet de què portem només avui al ple, sinó que fa
setmanes que sentim com des d’Alcaldia, des dels regidors, en rodes de premsa i declaracions no han
parat de dir mentides i falsedats respecte a la situació econòmica de l'Ajuntament. I la situació econòmica
de l'Ajuntament no es mesura en base ni a declaracions malintencionades, ni en falsedats, ni en mentides
explicades als mitjans o a les xarxes, sinó en base a dades, i a les dades que es porten al ple i en base als
informes dels tècnics municipals i de la intervenció municipal, com fem avui. I avui, si ho repassem, com
ara farem, és molt interessant veure el que estem aprovant perquè el Compte General reflecteix la situació
econòmica,  financera  i  patrimonial  de  l'Ajuntament  i  el  seu  grup,  en data  31 de desembre  del  22.  I
òbviament no faré un repàs de tot, perquè ens hi estaríem tota la tarda, però sí que com no s’ha explicat
cap tipus de detall respecte a este punt, sí que vull deixar constància de les dades que són les que avui
s’aproven i que en definitiva són les dades oficials de l'Ajuntament. 

A 31 de desembre de 2022 l'Ajuntament de Tortosa va tenir una execució pressupostària que va generar
un resultat pressupostari d’1.970.000 euros i un romanent de tresoreria de 4.937.432. Per tant, és obvi i
aquí s'evidencia que hem tingut,  tenim uns bons resultats econòmics i  que això implica que totes les
excuses que s’estan buscant per tal d’amagar, segurament, una incapacitat actual i futura, i per tant no
són veritat les dades que s’estan arribant a donar avui. El resultat, per tant, és que el Compte que portem
avui al plenari, això implica que, a més a més de bons resultats, també es va reduir de forma considerable
l’endeutament i, per tant, en els nostres anys de govern l’endeutament s'ha reduït en uns 16 milions i mig
d'euros  i  la  diferència  respecte  a  quan  vostès  van  governar  és  que  mentre  naltros  hem  reduït
l’endeutament en 16 milions i mig d'euros, vostès en 8 anys, quan van governar el van incrementar en
17,6,  per  tant,  esperem  que  això  no  torni  a  passar,  i  que  continuéssim  en  la  línia  de  reducció  de
l’endeutament que hem tingut fins ara. 

I només el 2022 la reducció neta ha estat de 4 milions d’euros, fruit de les amortitzacions ja previstes,
però també d’amortitzacions anticipades que vam dur a terme. I aquesta bona gestió ens ha permès poder
estar actualment amb una ràtio d’endeutament el 2023 d'un 43 %, per tant, una ràtio molt bona, una ràtio
que mai no s’havia mai tingut abans i una ràtio d’endeutament que, quan governava l'anterior govern, era i
superava el 200 %. Per tant, esperem que no torni a passar una vegada més. 

I aquesta reducció constant de l'endeutament, a més a més, l’hem fet compatible amb un esforç inversor
de l'Ajuntament sense precedents, s’ha invertit com mai. I un exemple és el que avui aprovem. Perquè
també es veu al  Compte  General  que l’Ajuntament,  sense  comptar  les  societats,  només  estrictament
l'Ajuntament, va invertir més de 6.200.000 euros, i està és la realitat que està avui al Compte General que
portem a aprovar. I, a més a més, si veiem la tresoreria disponible a 31 de desembre del 22, aquesta era
de 13.904.184, tal com consta també a l'informe de Compte General i va en la línia de la tresoreria  que
vam deixar el 16 de juny de 2023, l'últim dia del nostre govern i que, com també consta en l’acta d’arqueig
del canvi de mandat, era de 12.463.269, que amb les societats ascendeix a una xifra de 14.276.366, amb
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un romanent  de tresoreria,  amb un estalvi  generat  per  la  gestió  del  nostre govern i  que hem aplicat
enguany. 

I vull parlar també d’este romanent perquè en declaracions als mitjans, vostè, senyor alcalde, va dir que
ens havíem gastat el romanent de tresoreria, també ho va dir alguna regidora, i això també es demostra
que és fals.  Es  demostra també en l’execució.  El  romanent  de tresoreria  que es  va  aplicar  amb una
modificació pressupostària era tramitada el 29 de març, la qual es va aprovar sense cap vot en contra. Si
mirem les dades a 30 de juny 2023, està modificació pressupostària, està incorporació de romanent no
estava gastada ni un 50%. Per tant, si no estan a favor d'aquesta aplicació i no responen a les seves
prioritats, poden des del mes de juny i encara ho poden fer ara, de fet, modificar el pressupost, però estic
convençuda que no ho faran, perquè unes coses són les declaracions i l’altra les actuacions. 

Per tant, i pel que fa a més de la meitat del romanent generat per l’anterior govern, la realitat és que
acabaran essent més resultats per a vostè que està, per tant, per a l'actual govern, i és una cosa que és
evident, és òbvia i així ha de ser, però sembla que ho vulguin amagar. Per tant, el que no pot dir és que
havíem gastat lo romanent, perquè era impossible des del 29 de març, i perquè, a més a més, com vostès
saben,  nosaltres  preteníem continuar  governant  a  l'Ajuntament  de Tortosa,  que,  de  fet,  és  el  que els
ciutadans de Tortosa també ens van mostrar amb la seva confiança. 

A més a més, el període mitjà de pagament, que també surt en aquest Compte General que avui estem
aprovant, a 31 de desembre de 2022 és de 15,08 dies, per tant, molt per sota dels 30 dies que estableix
la normativa, les previsions de la normativa en matèria de morositat que mostra clarament que entre el
període  mitjà  de  pagament,  el  PMP,  la  tresoreria  i  els  saldos,  l'Ajuntament  no  té  cap  problema  de
tresoreria.  Vull  recordar  també que en l'anterior govern tripartit,  abans del nostre,  el  període mitjà  de
pagament superava els 365 dies i, per tant, en més d'un any per tal de pagar, i les tensions de tresoreria
que ens vam trobar també van ser  molt  i  molt  grans.  Vostès no han tingut  cap dificultat,  en tot cas,
esperem que este període mitjà de pagament es continuï mantenint amb aquesta línia. 

Respecte dels indicadors econòmics, els recomano que vagin a l'apartat 24 de la Memòria, els comprovin
vostès mateixos. No els reproduiré tots aquí perquè poden repassar i comprovar els indicadors financers
com la liquiditat immediat, la liquidació a curt termini, el cash-flow, el PMP, el període mitjà de pagament,
el període mitjà de cobrament i la resta d'indicadors pressupostaris. Amb això veuran que tots, tots, són
molt, molt positius. Caldrà veure, per tant, com estòs indicadors acaben evolucionant els pròxims anys amb
este govern, però sí que, a la vegada també, voldria llegir textualment el que està dient la interventora
respecte al Compte General pel que fa al tancament del 2022.

I textualment diu “Hi ha equilibri patrimonial en el balanç, i, per tant, no hi ha problema de viabilitat ni de
liquiditat. I pel que fa al compte de resultat econòmic patrimonial -exposa- que el resultat de l'exercici de
l’Ajuntament de Tortosa ha estat positiu de 5.120.706,39”. Per tant, l'informe d'intervenció també és molt
clar respecte a les finances municipals, com les vam deixar per part del nostre govern. 

I a la vegada també seria bo de parlar de les societats, perquè també s’incorporen al Compte General i
perquè també s'han dit algunes falsedats les últimes setmanes. I, per tant, també és important que consti
exactament com s’han fet les coses, perquè si es mira el Compte General, els informes d’intervenció i els
informes respecte a cada una de les societats també es veurà que les coses s’han fet bé. I si busquem, per
exemple, l’hospital, GESAT, que en aquestes últimes setmanes han dit que la situació estava compromesa
i que estava fatal, exposar, tal com consta al Compte General, que avui aprovem que el 2022 vam tornar a
tancar per setzè any consecutiu en positiu, uns resultats positius de 9.693 euros, que s'afegeix al resultat
positiu que es va generar pel govern anterior i, per tant, el nostre govern va generar un resultat positiu
acumulat a GESAT de 3,3 milions d'euros, l’EBITDA ha estat a més el 2022 de 279.494 euros. I això, no
s’aconsegueix assegut a la cadira de l’alcaldia, esperant que arribin els recursos, esperant que passin, sinó
que s’aconsegueix és lluitant, és treballant, és demanant a les diferents administracions els recursos per
tal que les entitats de l’Ajuntament de Tortosa disposin dels recursos que necessitin cada any.

I als comptes que avui aprovem, podem veure que els ingressos de GESAT per al 2022 han estat de
25.393.028,  que representa  2 milions més que l'any  anterior,  el  2021.  I  això,  això  no s'aconsegueix
tampoc sense fer res, s’aconsegueix amb una gestió política i reclamant els recursos. I si no fan res, ja els
ho pronostico el dia d'avui, ja en parlarem a final d’any, que tampoc no aconseguiran res. I potser sí que es
tornaran a generar  pèrdues,  com va succeir  quan vostès governaven.  Per  tant,  una gestió  política no
solament és fer-se fotos, o fer estès declaracions, és treballar constantment i buscar els recursos on faci
falta. I avui els comptes que aprovem de GESAT deixen uns fons propis de 2.182.160 euros, com diu el
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Compte General. Estòs fons propis quan vam arribar just arribaven als 3.000 euros i GESAT hi havia anys
que estava, entrava en pèrdues, cosa que es compensava amb aportacions de terrenys, com hem parlat
també les últimes setmanes de manera que per compensar aquestes pèrdues el  seu govern va haver
d’aportar a GESAT la finca del Portal per tal de compensar les pèrdues que havien originat amb aquella
gestió. Per tant, la realitat que queda a GESAT són 16 anys de tancament amb beneficis cada any, i més de
3 milions d’euros de beneficis acumulats. 

El mateix podríem dir de Tortosa Salut, per molt que van intentar també sembrar dubtes respecte a la
solvència o capacitat financera. Al compte que avui aprovem es veu clarament que no és cert el que es va
dir. Tortosa Salut tanca un altre any amb beneficis, amb un EBITDA de 547.568,23 i amb una inversió feta,
només el passat any, de més de 800.000 euros, i amb uns fons propis de 472.330. Vull recordar que es va
constituir amb 60.000 euros de capital social fa 10 anys quan la vam adquirir este Ajuntament. I a més a
més, els ingressos de la Clínica es van incrementar un milió d’euros més respecte al 2021. I estès coses
les  han  de  saber  perquè  reitero,  com  he  dit  de  l’Hospital,  amb  la  Clínica  igual,  que  no  passen  per
casualitat. I així podria anar repassant totes les societats que consten a l’expedient. 

Per  tant,  el  Compte  General,  que  avui  aprovem,  demostra  la  bona  salut  econòmica  i  financera  de
l’Ajuntament, amb uns bons resultats econòmics positius, com constata també la Intervenció en el seu
informe i que no deixa cap dubte respecte de la nostra gestió al capdavant de l’Ajuntament. I, evidentment,
el nostre vot serà favorable.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Bàsicament, també pels comentaris que també ha fet la senyora Roigé, li he de
recordar  que el  que estem votant  per  aprovació és lo Compte General  de l’Ajuntament de Tortosa de
l’exercici 2022, i que, per tant, totes les referències que ha fet del nou govern municipal tenen a veure amb
la situació de 2023 que és en la que estem en estòs moments, per tant, tant en relació amb les societats
com  en  relació  amb  el  romanent,  d’estos  4.976.000  euros  del  romanent  d’enguany  s’han  adjudicat
pràcticament tots,  o s’han destinat tots menys 35.000 euros que són els que, si  diguéssim,  no s’han
adjudicat a hores d'ara. Per exemple,  d’estos 4.976.000 euros hi  ha 297.000 euros per  al  capítol  de
personal,  2 milions d’euros per a despesa de corrent,  919.000 per al  capítol  4, 1.500.000 euros per
inversions, i per al capítol 9, 150.000 euros, i que, per tant, de tot el romanent que teníem este any només
queda 35.000 euros, diguéssim, de lliure designació. 

Dit això, i, evidentment, com estem parlant de l’exercici de 2022, també com es va aprovar en comissió,
els grups del govern hi votaran a favor, i,  per tant, entenc que s’aprova amb 19 vots a favor i  un vot
d’abstenció. Sí, té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Només per fer un aclariment. Jo no li he dit que el romanent no s’hagi aplicat, el que he dit és que no s’ha
gastat, que no ha arribat al 50% de gastar-se; és a dir, està aplicat en diferents partides i el que jo li he dit
és que ha tingut estòs sis mesos i mig per tal de poder fer les modificacions pressupostàries que vulgui i
cregui  pertinent  el  govern  perquè  no  està  disposat,  sinó  que  està  aplicat  amb  una  modificació
pressupostària que, per cert, vostès es van abstindre, perquè tampoc la van votar en contra, i el que estem
dient és això. I respecte a les dades que ens està dient, són molt importants perquè exposen el PMP, el
període mitjà de pagament, exposa l’endeutament i, a més a més, ho he lligat amb l’acta d’arqueig del 16
de juny, que és, més o menys, la mateixa xifra i, per tant, un resultat positiu tant a l’acta d’arqueig del 16
de juny com a 31 de desembre de 2022.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Sí, sí, senyora Roigé, si precisament és això. És a dir, vostè comentava el tema del romanent, i jo el que
volia  era  matisar  que d’estos  4.976.000 euros ha  estat  adjudicat  o  destinat  pràcticament  tot  menys
35.000 euros perquè en tots els diferents capítols no es van fer les modificacions pressupostàries durant
el principi d’este any, i, per tant, estem dient exactament el mateix i reiterant que el que ara s’aprova és el
Compte General de l’any 2022 i no el del 2023 també amb relació a totes les societats que és el que
naltros durant aquests dies hem dit a nivell públic.”

*-*-*
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Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb dinou vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (10),  MT–PSC–CP (6) i  ERC–AM (3);  i  una
abstenció corresponent al membre de la corporació del grup municipal de CUP–AMUNT (1).

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

03 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA SOL·LICITUD DE SUBVENCIÓ DESTINADA AL
FINANÇAMENT  D’INFRAESTRUCTURES,  EQUIPAMENT  I  FUNCIONAMENT  DE  LES  NOVES  PLACES  DEL
PRIMER  CICLE  D’EDUCACIÓ  INFANTIL  PER  LA  CREACIÓ  D’UNA  LLAR  D’INFANTS  AL  CARRER  FERRAN
D’ARAGÓ – AVINGUDA DEL CANAL.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

“Vista l’Ordre EDU/11/2023, de 25 de gener, per la qual s'aproven les bases reguladores del procediment
de concessió de subvencions als ens locals de Catalunya, destinades al finançament d'infraestructures,
equipament i  funcionament de les noves places del primer cicle d'educació infantil  en centres públics,
creades entre l'1 de gener de 2021 i el 15 de setembre de 2024, en el marc del Pla de Recuperació,
Transformació i Resiliència, finançat per la Unió Europea-Next Generation EU.

Vista la Resolució EDU/876/2023, de 9 de març, de convocatòria oberta per a la concessió de subvencions
als ens locals de Catalunya, destinades al finançament d'infraestructures, equipament i funcionament de
les noves places del primer cicle d'educació infantil en centres públics, creades entre l'1 de gener de 2021
i el 15 de setembre de 2024, en el marc del Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència, finançat per la
Unió Europea-Next Generation EU (ref. BDNS 681573).

Vist que els Serveis Tècnics Municipals han redactat l’avantprojecte per la construcció  d’una llar d’infants
al c/ Ferran d’Aragó – avinguda del Canal al barri del Temple, amb un pressupost d’execució per contracta
de 683.952,50 € 

D’acord amb l’article 5.3 c,  de l’Ordre EDU/11/2023, de la  documentació necessària a adjuntar  a la
sol·licitud a presentar.

Dictaminada  la  present  proposta  en  la  sessió  de  la  Comissió  Informativa  de  planificació  del  territori
celebrada en data 12 de setembre de 2023.

Es proposta al Ple de la Corporació l’adopció del següent acord: 

Únic.-  Aprovar  la  sol·licitud  de  subvenció  destinada  al  finançament  d’infraestructures,  equipament  i
funcionament de les noves places del primer cicle d’educació infantil per la creació d’una llar d’infants al
c/ Ferran d’Aragó – avinguda del Canal.”

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“I, per tant, passem al tercer punt de l’ordre del dia, que en este cas és el Dictamen de proposta d'acord
d'aprovació de la  sol·licitud de la  subvenció destinada al  finançament  d'infraestructures,  equipament  i
funcionament de les noves places del primer cicle d’educació infantil per a la creació d’una llar d’infants al
carrer Ferran d'Aragó - avinguda del Canal. Entenc que el quart punt es pot fer el debat en la mateixa
qüestió, i, per tant, també parlem del quart punt que és exactament també la petició d’una subvenció, en
este cas, per  a una altra llar d’infants, en este cas al carrer Joan Sebastià Elcano, al barri de Ferreries. Per
presentar estòs dos punts té la paraula la senyora Pilar Caballé, regidora d’Urbanisme.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies. Amb relació a estòs dos punts, alguns comentaris. A la Comissió Informativa de Planificació del
Territori,  convocatòria  del  passat  dimarts  12  de  setembre,  es  va  dictaminar favorablement  les  dues
sol·licituds de subvenció. I per a posar-ho en context, expliquem els passos que s’han seguit. El passat 9
d’agost, a través d’un decret d’alcaldia, es van incoar els expedients per a la creació del Servei Municipal
de  Llars  d’Infants  Públiques.  El  passat  6  de  setembre,  a  la  Junta  Local  vam  acordar  sol·licitar  al
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Departament d’Educació l’autorització per a la creació de dues llars d’infants de titularitat municipal a
Tortosa. Lo passat 8 de setembre, es va presentar al Departament d’Educació l’autorització de les places
de titularitat municipal corresponent a les dues llars. Paral·lelament a este procediment, s’ha treballat en
els dos avantprojectes per a la nova construcció de la llar municipal situada al carrer Ferran d’Aragó amb
avinguda del Canal, i al carrer Joan Sebastià Elcano. 

Respecte a la primera, algunes característiques que té aquest avantprojecte. Lo solar té una superfície de
479,98 metres quadrats, d’estos 298 s’ocupen per a una nova construcció, i es destina a pati de l’escola
181,74 metres quadrats. Lo pressupost d’execució d’esta llar, la del carrer Ferran d’Aragó amb avinguda
del Canal, en IVA inclòs és de 683.952,50 euros. Es tracta d’una llar d’una línia d’I0, amb 8 places per a
xiquets i xiquetes de menys d’un any; de dues línies d’I1, amb 26 places de xiquets d’1 a 2 anys; i dues
línies d’I2, Infantil 2, amb 40 places per a xiquets de 2 a 3 anys, que fan en total 74 places. I l’entrada en
funcionament està prevista per al curs 24-25. 

Respecte a l’altra llar, la del carrer Joan Sebastià Elcano, hi ha una petita diferència quant a la superfície,
ja que el solar té una superfície de 559,20 metres quadrats, d’estos, 298,24 metres quadrats s’ocupen
per a la nova construcció,  i  al  pati  d’escola es destinen 260,96 metres quadrats.  El  pressupost  és el
mateix,  683.952,50 euros.  I  la  distribució  de places és  exactament  la  mateixa.  I  també,  l’entrada de
funcionament està prevista per al curs 24-25. 

I finalment, vist tot aquest procediment, el que avui portem a aprovació en este ple és la sol·licitud de
subvenció del finançament de cadascuna de les dues llars. En resum, portem a aprovació això: sol·licitud
de dues subvencions per a la construcció de dues llars d’infants noves, una a cada banda del riu. En estès
dues noves llars es podran atendre a cada llar, 74 xiquets i xiquetes, és a dir, 74 famílies, 40 de les quals,
les d’Infantil 2, podran gaudir a partir del curs 24-25, per primera vegada a la ciutat de Tortosa, del servei
gratuït de llar municipal. Estem davant d’una decisió històrica en què un govern d’esquerres crea dues
llars, de 74 places cadascuna. En 16 anys de govern i d’alcaldia convergent i post-convergent, s’han creat
0 places de llars municipals. En 3 mesos de govern d’esquerres s’ha creat 148 places. 0 places en 16
anys, 148 places en 3 mesos. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Entenc que per parlar sobre este punt demana la paraula el senyor Arnau de la CUP.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor  alcalde. Bé, realment  estem davant una bona notícia avui per  a la ciutat de Tortosa.
Celebrem que per fi des del govern municipal s’aposti per una ampliació de places públiques d’escola-
bressol en el nucli urbà de la ciutat. També considerem que és incomprensible que fins ara no existixen
aquestes places públiques, i més si comparem amb ciutats assimilables a Tortosa, i ciutats veïnes que
disposen de diverses escoles-bressol públiques municipals. Es tracta d’una reivindicació del nostre grup
municipal que sempre havia estat rebutjada per l’anterior govern municipal. De fet, vam presentar dues
mocions en els dos últims mandats per reclamar-ho però sempre va ser rebutjat al·legant que no hi havia
prou demanda per part de les famílies tortosines. Ara podem veure si això és cert o sinó és cert. 

Des de la CUP sempre hem defensat que l’educació pública en totes les seves etapes, per una banda,
redueix les diferències entre rics i  pobres.  Per altra banda, afavoreix la igualtat efectiva entre homes i
dones i és una eina per garantir el creixement personal de tots i totes des de la infància. 

A banda d'això, pel fet de no disposar d'escoles-bressol públiques a la ciutat de Tortosa, com bé comentava
la senyora Pilar Caballé, les famílies no podien optar a la gratuïtat de l'escolarització de xiquets i xiquetes a
partir de P2, Infantil 2 ara, finançada per la Generalitat i que es preveu que els pròxims anys també serà
ampliable a Infantil 0 i a Infantil 1. Som conscients, però, que estem sol·licitant dues subvencions tot i que
pareix que hi haurà finançament suficient, pot ser que una part o tot el projecte puga ser rebutjat i els
demanem que si això passés, que és poc probable però és possible, es tiri endavant el projecte igualment
amb finançament propi de l’Ajuntament de Tortosa. 

També els recordem que la candidatura Movem-PSC va prometre 4 escoles-bressol públiques durant el
present mandat. Celebrem sincerament la celeritat en la voluntat de crear aquestes dues primeres, però
insistim i insistirem en el compliment d’esta promesa electoral que no dubtem que així serà. 
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També els volem parlar del model de gestió i, evidentment, saben que la CUP apostem pel model de gestió
100 % públic i, per altra banda, fins que no arribi el finançament de la Generalitat a les famílies dels cursos
I0 i I1 que es pugui aplicar la tarifació social progressiva.  

Per altra banda, també els demanarem que insisteixin a la Generalitat en la calendarització d’un pla per tal
de garantir la gratuïtat i la universalitat de l’escolarització fins a I2, assegurant la titularitat i el finançament
complert per part de la Generalitat de Catalunya. 

No volem obviar tampoc un tema que ha sigut notícia les últims setmanes, que és el tancament de la llar
d’infants de la Creu Roja, fet que lamentem profundament, creiem que amb l’acord..., que amb l’històric,
perdó, que hem viscut amb la seva voluntat de municipalització de l’anterior equip de govern de la llar
d’infants de la Creu Roja i les declaracions, contradeclaracions dels grups polítics, de la pròpia entitat, i
últimament de les treballadores acomiadades, creiem que és molt important que el govern faci un exercici
de transparència, tot i que entenem que no és atribuïble este tancament a un govern que fa dos mesos
que està governant la ciutat, i s’expliqui amb tot el detall possible quin ha estat el procés de la possible
municipalització de la llar d’infants i per què no s’ha acabat materialitzant. Malauradament, la CUP no
disposem d’esta informació perquè d’entrada no se’m va permetre participar a la comissió que es va crear
per a la municipalització de la llar d’infants, i en els mesos posteriors, tot i que es van realitzar diverses
preguntes de manera recurrent a les comissions informatives pertinents, no se’ns va donar cap informació
al respecte. Però sí que creiem que tal com demanen les treballadores acomiadades en un comunicat cal
donar totes les explicacions possibles i que estès siguen públiques. Dit això, votarem a favor de les dues
propostes.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau, té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. En primer lloc, contestar a la senyora Caballé abans de començar respecte a la intervenció al
punt que avui portem, perquè ha finalitzat dient que els governs convergents i post-convergents no s’havia
fet  cap plaça pública de llar.  Dir-li  que amb els  governs convergents  es va crear  la  llar  de Bítem, de
Campredó i  de Jesús.  I  que amb els post-convergents,  és a dir,  suposo que el  meu govern, essent  jo
alcaldessa de fet, s’ha creat la llar d’infants pública a Els Reguers i a Vinallop, s’hagués fet una mica
atenció als últims plens segurament s'hauria adonat que fa un curs que ja funcionen estès llars d’infants
públiques creades per estòs governs tan perversos, que són els nostres, i que s’han anat creant al llarg
d’estos anys en llocs on no hi havia llars d’infants i en llocs on no hi havia cap tipus d’oferta. Perquè
podreu recordar que l’oferta per a llar d’infants pública és de l’anterior curs, abans no n’hi havia, per tant,
pública no vol dir gratuïta, com ja veurem també en els pròxims plens. 

I a la vegada també recordem a la senyora Caballé que d’estos setze anys, set pràcticament ha governat
Esquerra Republicana, o sigui, Esquerra Republicana no arriba al govern així sense haver fet res, i en cap
moment vam sentir tampoc, llavors quan governaven i amb primers tinents d’alcalde, que hi hagués cap
reivindicació al respecte en este sentit. Per tant, una mica també de respecte i de consideració, sobretot,
veracitats respecte al que s’està dient el dia d'avui. 

I començo també lamentant les formes respecte a este expedient i  reiterar que, un cop més, se’ns va
tornar a convocar per urgència un divendres dia 8 en plenes festes de la Cinta també, a les 12.30 per al
següent dia hàbil, que era el 12, després de l’11 de setembre. Se’ns va convocar per correu electrònic, no
hi va haver cap trucada, cosa que mai havia passat tampoc, perquè normalment el que es fa quan passen
aquestes  coses  és  fer  una trucada i  dir  ‘et  convocarem’.  I  a  les  2.30 del  mateix  divendres  se'ns  va
contestar el correu on havíem demanat que se’ns enviés la informació, dient que no ens l’enviaven i que si
la volíem l’anéssim a buscar en paper. Vam anar a buscar-la en paper de forma presencial i, per tant, a
banda de no tenir el detall de trucar, ni d’enviar-ho per correu, ni de donar la documentació, i entrar-ho en
punt d’urgència sense complir els terminis, com ens tenen acostumats últimament, tampoc se’ns va fer
arribar la documentació per part de la regidora. Això no passa i no hauria de passar. I entenem que en
alguns casos pot passar, que s’hagin d’entrar coses per urgència, perquè és evident que ens passa a tots,
però almenys que se’ns enviï la documentació, com la regidora Maria Jesús Viña que ho va fer en un punt
que va passar el mes d’agost, i em va trucar a mi mateixa i em va fer arribar la documentació per correu
electrònic per tal de poder-ho entrar per urgència. Però el dia d’avui no se’ns va fer arribar i a més a més
se’ns va dir que només la tindríem en paper. En tot cas, li prego que això no torni a passar.
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Dit  això,  avui  portem a dictaminar  dos expedients,  que li  avanço que hi  votarem a favor,  tot  i  que li
demanarem uns canvis, perquè entenem que millorarien de forma considerable l’expedient en qüestió, per
tal de sol·licitar el finançament per crear dues llars d’infants a Tortosa, del Temple-Els Portals i  Ciutat-
Ferreries  nord,  els  dos extrems dels  barris.  Tot  i  això,  i  perquè ens pertoca  ser  rigorosos,  perquè les
decisions que avui prenem ens afecten el futur també de les finances i la viabilitat de l’Ajuntament, ens cal
analitzar  amb  detall  el  que  portem  avui  a  aprovació.  Ja  d’entrada  els  dic  que  hem  trobat  certes
incoherències, que ja en parlarem, i que suposaran, segurament, si no es canvien les coses, problemes
amb els futurs exercicis pressupostaris si no s’esmenen els acords que avui també portem en bona part. 

Avui  sol·licitem,  per  tant,  acollir-nos  a  les  subvencions  i  aprovar  al  ple  estès  subvencions  en  què  se
sol·liciten, com ha dit la regidora, 683.952,50 euros per a la construcció de cada llar. La subvenció per a la
construcció de les llars a les quals s’acullen permet sol·licitar fins a un màxim de 10.195 euros per plaça,
tenint en compte que estem parlant de 74 places a cada una de les llars, suposaria un total de 754.430
euros. Per tant, d’entrada, estant demanat una subvenció per sota del que podrien arribar a demanar. I,
per tant, estan deixant de demanar 70.478 euros per a cada llar que suposa un total de 140.956 euros
que podrien  arribar  a  demanar  i  que  no  demanen.  I  ja  els  avancem que estem  convençuts  que els
necessitaran per cobrir despeses tant de la construcció com de la implantació del servei. I per què diem
això? Diem això perquè el dia d'avui encara no disposem del projecte de la llar, la mateixa regidora ja ens
va dir que no sabien com es faria, si s’executaria el servei dins de la casa, si s'externalitzaria, no sabien
encara quina seria la manera de procedir, per tant, no hi ha projecte executiu; no coneixem amb exactitud
el cost real de cada una de les llars, ni l’obra en qüestió. I a més a més, amb tota seguretat, i això com al
final ho acabarem sabent i serà una evidència, no costarà el mateix, perquè la mateixa regidora ha dit que
les parcel·les són diferents i que, per tant, el cost mai no podrà ser el mateix, ja només per l’arranjament de
la mateixa parcel·la i la ubicació de la llar. 

A banda, la mateixa ordre, l’ordre 11/2023, de 25 de gener, per la qual s’aproven les bases reguladores
per a la concessió de subvencions als ens locals per al finançament d’infraestructures per a les llars, a la
qual s’estan acollint per demanar aquesta subvenció, diu que a més a més de destinar els recursos a la
construcció, i al mobiliari, l’article 8.1.d també determina que es poden incloure despeses per a despeses
corrents de personal i  funcionament del centre i manteniment,  subministrament i neteja, en les noves
places creades. Per tant, vostès el que avui estan demanant 683.000 euros per la llar, quan en podrien
demanar 754.430 i, per tant, estan deixant de demanar 141.000 gairebé, perquè són 140.956 al govern
de  la  Generalitat,  que  els  podrien  servir  per  tal  de  poder  finançar  altres  despeses.  I,  en  tot  cas,
segurament, els necessitaran per a l’obra i ja en sentirem parlar. 

Per tant, la pregunta és: no tindran despeses de subministrament? És evident que sí, que tindran despeses
de subministrament. Per què renuncien a finançar aquesta part del personal, del capítol 1, per què no
entren la subvenció en la seva totalitat?

Per tant, en primer lloc, el que jo els sol·licitaria és que esmenin este punt, i que sol·licitin el màxim de la
subvenció, perquè la necessitaran i perquè el que no podem fer és no recórrer a tots aquells recursos que
ens estalviaran costos als tortosins i tortosines, tenint en compte que la Generalitat ja està atorgant està
subvenció. No ens podem permetre deixar d’ingressar aquests 140.000 euros que ens correspondrien i, a
més a més, com dic, estic convençuda que ho necessitarem i que , a més a més, ho haurem de treure del
nostre pressupost. Per tant, d’entrada els demano avui que esmenin l’acord i que demanin el màxim de
subvenció possible perquè sinó això ho deixarem d’ingressar i ho acabarem necessitant.

D’altra banda, respecte a l’emplaçament, el regidor de la CUP també li ha dit, voldríem també preguntar
per què aquests dos emplaçaments, Temple i Ferreries, extrem d’estos barris, s’ha apostat pel tema de
Ferreries i els Portals al centre, la pregunta és si n’hi haurà un altre, si n’hi haurà un altre al centre. Què
passa amb el barri de Remolins, amb el centre històric? Un cop ha tancat la Creu Roja les mancances de
les places de llar que es troben més en aquests barris que al Temple i a Ferreries. 

I de la Creu Roja també en parlarem. El senyor Arnau n’ha tret unes quantes conclusions. La comissió no
es va fer perquè vostès hi van votar en contra, sinó sí que s’hagués fet. El que sí que es va fer va ser
aprovar, inicialment, per Junta de Govern, la creació del servei i iniciar també la gestió per tal de poder
treure a concurs el lloguer. Que posteriorment, al mateix expedient ja hi constava, era la gestió… treure a
concessió la gestió. I lamentem, per tant, de nou, que s’hagin deixat de perdre l’oportunitat que suposava
tindre aquesta llar al centre de la ciutat, que ja hagués pogut entrar en funcionament en este curs, que era
un  equipament  en  condicions,  que  funcionava,  i  que,  a  més  a  més,  comptava  amb  el  vistiplau  del
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Departament d’Educació, que ja havia anat a inspeccionar-la, que ja ens havia donat l’acord, que a més a
més el  tenim per  escrit,  que ens donava l’acord de poder fer-s’hi  la  llar  d’infants en aquell  entorn.  I
repeteixo, evidentment, este tancament, que es podia haver evitat des del govern, que es podia evitar des
del govern perquè ja estava en marxa, ja estava en marxa amb els expedients aprovats per la Junta de
Govern. I els mateixos, president i  Junta de la mateixa Creu Roja així ho han exposat després de tenir
diferents reunions amb el govern municipal. Veig que no li han explicat però sí que les van tindre per tal de
sol·licitar de poder fer aquesta actuació que permetria poder municipalitzar aquell edifici, aquell servei que
ja estava en condicions, tot i que, evidentment, el que s’havia de fer era treure la gestió a concessió, i a la
vegada també el mateix lloguer, cosa que ja estava en marxa. I això hagués permès poder subrogar el
personal, que la llar estigués en funcionament, i que no s'hagués hagut d’acomiadar el personal aquesta
setmana, que jo estava lamentant precisament aquesta setmana, a través d’una carta als mitjans, la falta
de voluntat de l’Ajuntament.

Un exemple clar de col·laboració publicoprivada que, a més a més, estava articulat a una ONG, vull recordar
que ara estem parlant d’una ONG, i que donava un servei a les famílies més vulnerables, fent-se càrrec
també de la gratuïtat de moltes de les places. Per tant, avui el que demano és que rectifiquin aquest acord,
que demanin el màxim de subvenció, comptaran amb el nostre suport perquè no deixem perdre estòs
140.000 euros per a l’Ajuntament de Tortosa que ens permetin assumir estòs recursos per tal de poder
tindre’ls, perquè en definitiva ens els acabarem gastant de recursos del propi Ajuntament.” 

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Abans de donar-li la paraula a la senyora Caballé, sí que fer una nota per a la
senyora Roigé, que diu que no estaven informats. Jo li recordo a vostè que en Junta de Portaveus de finals
de juliol ja els vaig dir que convocaríem un ple en aquelles dates per un tema vinculat a unes subvencions.
Ho dic perquè no sé si se'n recorda i sobretot perquè a la documentació sí que hi han tingut accés via
paper, com moltes vegades també teníem al mandat anterior, no sempre per correu electrònic, però en tot
cas, si sempre la volen en correu electrònic a partir d’ara farem que tots els regidors i regidores, cosa que
no passava en el mandat anterior, els facilitin la documentació, sempre que tècnicament es pugui, via
correu electrònic. 

Dit això, li dono la paraula a la senyora Caballé.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies.  Intentaré donar resposta  als dubtes que han plantejat.  Començaré pel  procediment,  que ha
demanat el senyor Arnau, sobre la suposada municipalització de la Creu Roja. La Creu Roja com a llar
privada per està suposada municipalització que va arribar que era públic, per part de l’anterior govern.
Durant el mes d’agost vam demanar un informe jurídic per part del secretari d’Hisenda de l’Ajuntament, i
d’este informe destacaré dos punts. Primer, que per llogar un local per fer una llar d’infants, com seria lo
suposat cas de la Creu Roja, cal un procediment obert i un concurs públic, on es pot presentar tothom, que
reuneixi  els  requisits  necessaris.  Estem parlant  d’un procediment  d’una temporització mínima de tres
mesos. Que un cop es disposa d’un local, que podria ser el de la Creu Roja, si hagués guanyat el concurs, o
qualsevol altre que l’hagués guanyat, en cas d’externalitzar el servei, caldria un altre concurs públic per a
la gestió de la llar, on es podria presentar també qualsevol entitat, no només la Creu Roja o qualsevol altre.
I tornem a parlar d’un procés com a mínim de tres mesos. Tres mesos més tres mesos són sis mesos. La
senyora Roigé diu que este govern podria haver municipalitzat o creat una llar en un local llogat a l’inici
d’este curs. Des que vam prendre possessió el passat 17 de juny fins que han començat les classes a les
llars, no hi ha estòs sis mesos. 

A més a més, segons nota… em remeto a les informacions de l’anterior equip de govern, segons nota de
premsa oficial de l’Ajuntament, de 20 d’octubre, lo titular era “L’Ajuntament Tortosa impulsa la creació del
servei de llar d’infants a les instal·lacions de Creu Roja”, i es detallava “S’han iniciat els treballs per crear el
servei  de  llar  d’infants  municipal  per  tal  de  poder-lo  oferir  a  partir  del  23”,  incís,  no  es  van  fer  les
actuacions necessàries per complir estòs sis mesos necessaris per començar el curs 23-24. Segueixo amb
la nota “Lo consistori i l’entitat social Creu Roja de Tortosa han arribat a un acord que ha de permetre
implantar una llar d’infants de titularitat pública utilitzant les instal·lacions que actualment té Creu Roja.” I
al final de la nota podem llegir “Tots hi guanyem: tant l’Ajuntament, com Creu Roja, com les famílies del
municipi.” I és que amb posterioritat a està nota de premsa, al ple del 7 de novembre del 22, es va portar
el  dictamen  de  proposta  d’acord  d’incoació  de  l’expedient  per  a  la  creació  del  servei  públic.  I  en  la
intervenció, la senyora Roigé deia “el que hem fet és arribar d’entrada a un acord amb una llar d’infants,
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en este cas a la llar d’infants de Creu Roja, que no té utilitzat tot el seu equipament, per tal de poder ubicar
una llar  d’infants  municipal.”  És  a  dir,  no  només  a  la  nota  de premsa,  sinó  també la  intervenció  de
l’aleshores alcaldessa repetia que s’havia arribat a un acord amb la llar d’infants de Creu Roja per ubicar la
llar d’infants municipal a les instal·lacions. I estès declaracions no em quadren gens amb el procediment
que he descrit  al  començament de la  meva intervenció,  d’esta intervenció. I  se’m planteja la següent
reflexió. L’anterior equip de govern havia arribat a un acord que instava a crear una llar d’infants municipal
a les instal·lacions de Creu Roja? Fixin-s’hi bé, una cosa és que s’incomplia el concurs públic, incompliment
d’una gravetat considerable. Per a mi és molt, molt greu este incompliment. 

Respecte a tres coses que han sortit, a la senyora Roigé, diu que lo govern anterior, convergent i post-
convergent, havia creat llars. No sé si m’ha escoltat però jo estava parlant tota l’estona de Tortosa ciutat.
Les llars van ser creades per les EMD i en el lloc d’Els Reguers es va crear en un moment en què hi va
haver subvencions per part de la Generalitat per a les llars rurals. Parla d’incoherència en el finançament i
que es deixen perdre diners. Només comentar que aquesta és la tercera convocatòria que hi ha per poder
optar a la construcció, a una subvenció per a la construcció d’una llar. La tercera convocatòria, n’hi ha
hagut dues anteriors al llarg de la primera part de l’any. Respecte a lo finançament, los imports que hem
portat,  com  poden  veure,  es  tracta  d’un  informe  tècnic  i,  per  tant,  nos  remetem  a  les  informacions
tècniques i envers estès consideracions ho hem portat avui aquí. Respecte als terrenys, lo per què? Doncs
es tracta de terrenys de propietat municipal, este és el motiu. I, no sé, em sembla que hem anat responent
tot. Alcalde?”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, gràcies, senyor alcalde. Bé, senyora Caballé, moltes gràcies per les explicacions. Senyora Roigé, jo en
cap moment he dit que no es fes la comissió, he dit que no ens van deixar participar-hi, i no vull repetir el
contingut dels plens en què vam estar discutint sobre està qüestió, però, precisament, els retrets que li
fèiem al govern, i per això no hi votàvem a favor, era que es donaven les conclusions d’esta comissió des
del moment en què vostè anunciava públicament que s’anava a crear està llar d’infants pública a la Creu
Roja, donant continuïtat al projecte que s’estava fent. Naltros no ho rebutjàvem i ho vam dir en Junta de
Portaveus i ho hem dit sempre, no rebutjàvem està possibilitat, però volíem una informació transparent, i
veient realment les informacions que estan sortint dites pel propi president de l’entitat i  també, ja em
perdonaran, però em fa sospitar que si una persona que ha sigut regidora convergent i l’anterior president
també era regidor convergent, que sigui una actitud tan bel·ligerant en relació amb el nou govern mos fa
sospitar que no s’està donant la informació adequada. I estem parlant d’un dèficit anual de 60.000 euros,
amb sis  treballadores,  i  12 inscripcions per  al  curs  2023-2024.  Estem parlant  d’una  mala  gestió  de
l’entitat, que això no vol dir que l’Ajuntament ho hagi de descartar, però també, diguéssem, no es pot
atribuir…, jo el que estic dient, ho he dit anteriorment i ho dic ara, que no es pot atribuir al nou govern està
responsabilitat, diguéssem, la responsabilitat plena de la no municipalització. Hi haurà uns procediments,
tal com ens han explicat, hi ha un seguit de qüestions pel que fa a la gestió que posen d’alguna manera
una ombra de dubte de si era un projecte adequat o no amb relació a la gestió, no el que la funció social
que ha fet a Tortosa siga positiva o si se li podria donar continuïtat. De fet, segons va dir la senyora Perelló
en una entrevista l’altre dia, tampoc no s’ha sol·licitat la baixa del servei. Vull dir que no sé fins a quin punt
això és reversible. Però bé, jo, amb relació, per exemple, a la primera part de la intervenció que ha fet
vostè, que era… que entenc que és propositiva, no sé si ha respost o no a la senyora Caballé, però potser
una cosa positiva de modificar l’import i intentar cobrir més despeses, si és que és possible, és que no ho
sé, perquè no sé el procediment, però entenc que carregar contra el govern per aquesta qüestió i de fet dir-
me a mi que amb relació a la comissió… ja ho sé que es va crear però no ens van deixar participar-hi. Vostè
ha dit que es va crear però que no … no ho he entès bé, diguéssim que no es va crear però es va estar
treballant al respecte perquè li vam fer preguntes a la senyora Cinta Espuny en aquell moment i ella deia
que s’estava treballant en la matèria. No havia entès bé la seva intervenció, però bé, celebrar la votació
d’avui i esperem que es porte endavant el projecte.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau. Té la paraula la senyora Roigé.”
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Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies. En primer lloc al senyor Arnau, dir-li que em sembla lamentable lo de parlar dels presidents i les
seves situacions respecte a la Creu Roja, em sembla molt lamentable i li  demano aquest respecte per
aquests presidents que han estat perquè jo també li podria parlar del vicepresident actual i anterior que
era del PSC i ho seguix essent, per tant, o que ho havia estat, i, per tant, en tot cas, no crec que el fet que
cadascú sigui d’una ideologia política en una entitat com la Creu Roja tingui cap cosa a dir. Però, en tot
cas, el president, tota la Junta i totes les treballadores, tenen el mateix criteri. Per tant, no crec que hi
tingui res a veure amb el color polític que cadascú simpatitzi o hagi simpatitzat en un passat. Per tant, en
primer lloc, li demanaria respecte per a una entitat com és la Creu Roja, que és una ONG, i  per a aquelles
persones que de forma voluntària i altruista estan treballant al capdavant d'estès entitats. Perquè jo podria
parlar també de quan jo era alcaldessa d’entitats en què estaven representants de la CUP, oi que no m’ho
ha sentit dir mai? S’ha de tenir respecte amb aquestes entitats en què hi ha la gent que està al capdavant i
que dediquen el seu temps als altres, sense rebre, segurament, sense rebre res a canvi? Per tant, en este
cas és una evidència, i, per tant, una mica de respecte per a això. 

Jo crec que la comissió no es va crear perquè vostès mateixos van bloquejar-ho, en aquell moment, això
hagués avançat molt més i no es va fer perquè, també aprofito per respondre a  la senyora Caballé, això ja
hagués estat molt més avançat, i  vostès hi van votar en contra, van bloquejar en un ple i no van deixar que
continués. Però en tot cas, també li preguntaria al senyor Arnau si forma part avui d’alguna comissió, està
al cas de tot o és que l'informen a banda? Perquè, que jo sàpiga, no s’està explicant ni convocant, ni fent
cap comissió, amb la qual cosa es vota a tot que sí, i ja canvien les coses respecte a l’anterior mandat.
Abans es parlava en una comissió, ara no fa falta cap comissió ni fa falta que hi participi la CUP en cap
comissió, ara es vota que sí, i és igual el que pugui fer el govern. 

I ho dèiem en positiu el fet de demanar més recursos. Ja entenem que es poden… avui amb aquest mateix
acord, parlar amb el secretari de poder arribar a un acord que pugui incrementar aquesta subvenció i estòs
recursos que correspondrien a Tortosa no es quedin al govern de la Generalitat, sinó que arribin aquí. 

Però abans contestaré també a la senyora Caballé pel que fa a les places. Les places no estaven creades,
a més les EMD no existien, no existien quan es van crear estès places. Ni l’EMD de Campredó, ni l’EMD de
Bítem, no existia en el seu moment ni les places de Jesús en el seu moment, la de Jesús, sí, va ser l’única
que ho van crear ells, però ni Campredó ni Bítem existien les EMD quan es van crear les llars d’infants. I
pel que fa, en este cas, a les dues rurals van ser creades per mi mateixa, essent alcaldessa del govern que
jo encapçalava en aquell moment. 

Respecte a tot el que ha dit de la Creu Roja, que diu el que diu l’informe jurídic, és que és evident, és el
que acabo de dir jo, ho acabo d’explicar exactament igual, no calia que digués l’informe jurídic, ja li he
explicat jo. Ja li he dit, s’havia de prendre un acord, que es va prendre, es va prendre i es va portar a
aprovar en Junta de Govern de l’anterior mandat. Hi ha un acord de Junta de Govern que treu a concurs un
lloguer en un àmbit que és al centre de la ciutat. Hi ha a continuació un expedient per tal de poder-se
treure la concessió, la concessió, la gestió, que la podia guanyar la Creu Roja o la podia guanyar algú altre,
i pagaria el lloguer d’aquell edifici. Per tant, es podia fer perfectament i així hi estava d’acord la Creu Roja,
que torno a recordar a tothom que estem parlant d’una ONG. I a més a més, la Creu Roja i també els va fer
arribar a vostès mateixos dient-los que abans de mitjans agost els donessen una resposta que no va
arribar mai; i així ho van denunciar, perquè almenys el que podrien haver fet és donar una resposta i dir
que no els interessava i  no amagar-se,  era de dir  “nosaltres  continuarem portant  la  gestió”  i  avui  en
aquestes famílies vulnerables quan estem parlant  del nombre de matriculats el més de juny, i per tant
vostès saben que  la  matrícula  s’acaba produint  el  setembre i  que aquelles  famílies  més  vulnerables
acaben arribant sempre a les llars el setembre,  octubre, o novembre, per tant, també s’ha de tindre en
compte això, i de què estem parlant quan parlem de la Creu Roja, els vam dir que continuarien la gestió i
que  continuarien  portant  ells  la  gestió  i  que  s'encarreguessin  ells  fins  que  estigués  finalitzat  este
expedient. Un expedient que havíem iniciat i un expedient que estava en marxa. 

Per tant, diguin-me directament que no tenien cap intenció de fer-ho, que no ho volien fer i que vostès
tenien un altre criteri, i ja està. El que vostès volien era construir dues noves llars i que no els interessava
Creu Roja. No busquin excuses ni diguin coses que no són, perquè el que vostè ha dit és el que acabo de
dir jo. Exactament el mateix que dic jo. A la meva intervenció m’ha dit que s’havia ajornat, i ho acabo de dir
que constava a l’acta. Acabo d’explicar el procediment, i, de fet, en la meva primera intervenció he dit que
primer s’havia de treure a concurs el lloguer i després s’havia de treure a concurs la gestió. I la Creu Roja
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estava d’acord amb això, i era una col·laboració publicoprivada amb una ONG, que hagués funcionat. Que
vostès han canviat de criteri? Fantàstic i meravellós però vostès i per a la ciutadania i per a Tortosa i per
als recursos municipals i perquè avui dia no tenim aquesta llar en marxa és un desastre per part nostra
entenem. Però vostès ho han deixat perdre i, per tant, el que han de fer és no amagar-se sota informes
jurídics que jo mateixa ja li he explicat quin era el procediment, ni sota coses que realment no saben. 

Per tant, a partir d’aquí el que li demano ara de nou és el que portem avui al ple, i el que portem avui al ple
és demanar una subvenció per a una llar i demanar una altra subvenció per a una altra llar, i amb això
s’estan deixant de perdre, de demanar 140.000 euros. Estòs 140.000 euros es poden fer servir per a
personal,  per a subministrament,  per a manteniment,  i  per a construcció. I  a més a més, no tenim el
projecte de la llar. Per tant, ja li asseguro jo que costarà més, segurament, perquè és evident…, perquè a
més a més han ficat els mateixos cèntims exactes a les dues llars i  vostès mateixos han dit  que les
parcel·les són diferents, per tant, només per habilitar la parcel·la és impossible que vagin a 50 cèntims
exactes, segurament es necessitaran més recursos. Per tant, és  ara el moment de demanar-los i no deixar-
los perdre.

Durant estòs anys hem intentat, i així s’ha notat i així els hem deixat com a herència milions d’euros com a
gestió de subvencions per executar, per tant, el que demanem ara és que també cerquin el màxim de
recursos possibles que arribin a l’Ajuntament de Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Bé, alguns temes que crec que són importants o secundaris més ben dit perquè
l’important és que avui s’aprovarà per unanimitat la petició d'estès dues subvencions, i crec que això és el
que, com a tortosins i tortosines, mos ha d’alegrar. Amb relació al tema de la Creu Roja feia asta gracia
senyora Roigé perquè crec que el que s’ha dit és que s’havien de fer dos concursos públics i, per tant, si
s’han de fer dos concursos públics per a lloguer del local, i  després per portar la gestió d’aquella llar
d’infants, no es pot dir que este concurs públic primer, i este segon concurs públic, seran determinants per
a una ONG, per a una entitat perquè o sinó ens estaríem saltant la normativa. No, ja li dic jo perquè sí que
s’ha demanat públicament que es digués que estòs dos concursos públics anirien en està direcció, i, per
tant, això és el que crec que hem intentat tots explicar. 

Més enllà d’això, amb relació també a la comissió tècnica que al seu dia es va fer, no era necessari que
passés pel Ple, es podia fer per decret i és el que s’ha fet ara, que és una comissió purament tècnica on no
hi ha cap representant polític de cap grup polític perquè realment ara sí que és tècnica. 

Més qüestions, amb relació al tema de la proposta que mos fan de la subvenció, de demanar encara més
diners, recordar que, en primer lloc, hi ha hagut dues convocatòries anteriors per part de la Generalitat on,
com a ajuntament, no ens hem acollit per a llars d’infants públiques, per tant, ara estem parlant, en este
cas, de la tercera. Per tant, es van perdre ja abans dues oportunitats. En tot cas, ara aconseguirem o no,
però com a mínim mos presentem a la tercera convocatòria. I amb relació a la proposta que ens fan des
del grup de Junts per Tortosa, dir-li que a la proposta en concret no posa l’import de la subvenció, posa la
petició que farem com a tal. El que posa és que l’avantprojecte té este cost, aquí ho posa, diguéssem, a
l’explicació però a l’ordre del dia, al punt, el que posa és demanar la subvenció on, després, es poden fer…,
no?,  posar  altres  imports.  Però  també  recordar-li  que  les  despeses  subvencionables  per  a  aquesta
convocatòria  són  entre  l’1  de gener  del  2021 i  15 de setembre  de  2024,  per  tant,  ho  mirarem,  ho
revisarem, des del punt de vista tècnic, però algunes de les coses  que vostè comentava no estarien dins
d’este període perquè és des de l’1 de gener del 2021 fins al 15 de setembre del 2024, que és quan han
d’entrar en funcionament i no després d’esta data. Però, en tot cas, ho mirarem per si evidentment està
petició es pot millorar com no pot ser de cap altra manera. 

I, en tot cas, el que comentava abans, jo penso que avui hem d’estar contents que per unanimitat, més
enllà dels diferents matisos,  que és un pas important com a ciutat,  que per  primera vegada s’estigui
treballant per a la creació d'estès dues llars públiques a la nostra ciutat, una a cada banda del riu. Per tant,
també equilibrar des del punt de vista urbanístic, que facilitaran estès 148 places per a tots els xiquets i
xiquetes de la nostra ciutat, i que equilibraran l’oferta que avui dia només era privada al que representa el
nucli urbà de Tortosa.

Sí, senyora Roigé, té la paraula.”
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Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies.  Bé,  en tot  cas,  la  mateixa ordre el  que determina és que cal  un acord de ple on es
determini la quantia de la subvenció i que es determini quina és la quantia que s’està demanant i, per tant,
el  que  vostès  estan  fent  avui,  i  així  consta… és  que  no costa  res  de  dir  que s’han  equivocat  i  que
simplement  seria  incrementar  aquests  140.000  euros  i,  per  tant,  podríem  arribar  a  aconseguir  més
recursos, perquè, en definitiva, estem parlant d’això. Perquè al final el que demanen és aquest acord de
ple i podem tindre problemes en un futur respecte a la concessió i desestimar-se, com si arriben a aquesta
quantia  i  després  es  modifica  sense  passar  per  acord  de  ple  que  és  el  que  demana  la  subvenció.
Simplement, perquè ho haguéssim vist per part del nostre grup i no ho hagin vist per part del govern. Però,
en tot cas, és tan fàcil com esmenar l’acord i, per tant, després hi votarem igual a favor, no es preocupe,
però, en tot cas, és deixar de perdre estòs recursos que els podríem tindre avui simplement perquè com
suposo que ho vam dir naltros doncs més val no fer-ho i ja ens apanyarem. Però, en tot cas, jo crec que es
perd una oportunitat de presentar una expedient molt més correcte i, a més a més, aconseguim recursos
que potser no els podrem aconseguir si no porta l’acord de ple corresponent a aquesta quantia. 

I, en definitiva, respecte a l’altre punt i que és molt evident la voluntat per part del govern municipal actual
respecte a la Creu Roja i ja està. Simplement, vostès han dit això, no m’han respost respecte a la ubicació,
respecte al fet d’ampliar, com ha proposat el company regidor de la CUP, d’aquesta tercera o quarta llar,
què passarà i quins barris seran? I, en tot cas, sí que per part nostra hi votarem a favor però ho lamentem
perquè veig que no esmenen un acord que permetria tindre més recursos per als tortosins, que després
veurem que acabaran fent falta perquè han presentat una llar, dues llars a unes parcel·les diferents que
costen el mateix amb cèntims inclosos. És evident que això vostè sap, igual que jo, que no serà així perquè
a més a més no tenen ni el projecte, per tant, ho hauran de suplementar i necessitaran més recursos que
ara els podrien tenir d’entrada i no costar als tortosins i a les tortosines. Però, bé, és igual, com que això ho
acabarem veient  es veurà l’evidència els pròxims mesos.  És un tema d’humilitat,  és tan fàcil  com dir
“esmenem l’acord, incrementem els recursos, fem les coses ben fetes”, no es vol fer. Nosaltres hi votarem
igual a favor però lamentem que avui es deixin perdre estòs recursos que no caldria tindre’ls per part dels
pressupostos de l’Ajuntament, que els haurà de suplementar llavors.” 

Intervenció del Sr. Alcalde

«Senyora Roigé, no sé si no m’escolta o jo no m’expresso bé, potser és això. Però li torno a repetir… i em fa
una mica gràcia que vostè vagi parlant precisament d’humilitat. Li torno a repetir, el que es demana avui és
la petició de subvenció on hi ha un avantprojecte que és el que es demana també, no es demana un
projecte, i vostè sap perfectament que no es pot fer en tan poc temps un projecte. I el que posa este
avantprojecte és este cost,  però la petició de subvenció s’acabarà, i  li  torno a dir,  incorporant tot  allò
necessari i ja he dit públicament, si vostè li interessa que li digui públicament, i li torno a dir, que consti en
acta, en totes les peticions que mos faci arribar vostè. Per tant, humilitat, tota la que vulgui. Li estic dient. 

També  li  he  dit  que  algunes  de  les  coses  que  vostè  m’ha  proposat  no  entren  perquè  no  són
subvencionables, i, per tant, és una qüestió tècnica que crec que tots hem de mirar i també recordar que
és la tercera convocatòria que venen dels Fons Europeus per a llars d’infants, i que com ciutat ni ens vam
presentar  a la  primera  ni  a  la  segona,  i  que ara este nou govern es presenta a la  tercera i  esperem
aconseguir estòs recursos per a estès dues llars d’infants repartides urbanísticament en cadascuna de les
bandes  del  riu,  per  donar  resposta,  de  moment,  en  està  primera  fase.  Després  ja  veurem  si  podem
construir una tercera o una quarta. Al programa electoral jo li recordo que eren tres, per part de la nostra
coalició. Però en tot cas, jo crec, i com he començat al principi, que el més important és que avui, per
unanimitat,  tots  els  regidors  i  les  regidores  de  l’Ajuntament  de  Tortosa  aprovem  demanar  estès
subvencions per crear les dues primeres llars d’infants públiques municipals al centre urbà de la ciutat de
Tortosa, tenint en compte que és un servei que no existix a la nostra ciutat.” 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

04 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA SOL·LICITUD DE SUBVENCIÓ DESTINADA AL
FINANÇAMENT  D’INFRAESTRUCTURES,  EQUIPAMENT  I  FUNCIONAMENT  DE  LES  NOVES  PLACES  DEL
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PRIMER CICLE D’EDUCACIÓ INFANTIL PER LA CREACIÓ D’UNA LLAR D’INFANTS AL CARRER JOAN SEBASTIAN
ELCANO.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

“Vista l’Ordre EDU/11/2023, de 25 de gener, per la qual s'aproven les bases reguladores del procediment
de concessió de subvencions als ens locals de Catalunya, destinades al finançament d'infraestructures,
equipament i  funcionament de les noves places del primer cicle d'educació infantil  en centres públics,
creades entre l'1 de gener de 2021 i el 15 de setembre de 2024, en el marc del Pla de Recuperació,
Transformació i Resiliència, finançat per la Unió Europea-Next Generation EU.

Vista la Resolució EDU/876/2023, de 9 de març, de convocatòria oberta per a la concessió de subvencions
als ens locals de Catalunya, destinades al finançament d'infraestructures, equipament i funcionament de
les noves places del primer cicle d'educació infantil en centres públics, creades entre l'1 de gener de 2021
i el 15 de setembre de 2024, en el marc del Pla de Recuperació, Transformació i Resiliència, finançat per la
Unió Europea-Next Generation EU (ref. BDNS 681573).

Vist que els Serveis Tècnics Municipals han redactat l’avantprojecte per la construcció  d’una llar d’infants
al  c/  Joan  Sebastian  Elcano  al  barri  de  Ferreries,  amb  un  pressupost  d’execució  per  contracta  de
683.952,50 €. 

D’acord amb l’article 5.3 c,  de l’Ordre EDU/11/2023, de la  documentació necessària a adjuntar  a la
sol·licitud a presentar.

Dictaminada  la  present  proposta  en  la  sessió  de  la  Comissió  Informativa  de  planificació  del  territori
celebrada en data 12 de setembre de 2023.

Es proposta al Ple de la Corporació l’adopció del següent acord: 

Únic.-  Aprovar  la  sol·licitud  de  subvenció  destinada  al  finançament  d’infraestructures,  equipament  i
funcionament de les noves places del primer cicle d’educació infantil per la creació d’una llar d’infants al
c/ Joan Sebastian Elcano.”

*-*-*

Aquesta proposta es va debatre al punt número 03.
Debat conjunt, votació per separat.

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

ASSUMPTE FORA DE L’ORDRE DEL DIA

Prèvia declaració  d'urgència  per  no figurar  a  l’ordre  del  dia,  el  Ple  de l’Ajuntament  coneix  el  següent
assumpte:

05. DICTAMEN D’ACORD D’ESTABLIMENT DE LES FESTES LOCALS PER A L’ANY 2024.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte:

«Vist  que segons l’Ordre EMT/153/2023, de 29 de maig, per la qual s'estableix el  calendari oficial  de
festes laborals a Catalunya per a l'any 2024, seran festes laborals a Catalunya durant l'any 2024: 1 de
gener, dilluns, 6 de gener, dissabte, 29 de març, divendres, 1 d'abril, dilluns, 1 de maig, dimecres, 24 de
juny,  dilluns,  15  d'agost,  dijous,  11  de  setembre,  dimecres,  12  d'octubre,  dissabte,  1  de  novembre,
divendres, 6 de desembre, divendres, 25 de desembre, dimecres, i 26 de desembre, dijous.

Vist que, segons l’article 2 de l’esmentat Ordre, a més de les festes esmentades, s'han de fixar dues festes
locals, retribuïdes i no recuperables, a proposta dels ajuntaments. 
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Vistes les comunicacions dels diversos representants de l'Alcaldia als nuclis de població de Vinallop i els
Reguers i els establerts per les entitats municipals descentralitzades de Bítem, Jesús i Campredó.

Atès el  dictamen favorable de la Comissió Informativa de Projecció de la Ciutat,  adoptat en sessió de
caràcter extraordinari de data 15 de setembre de 2023.

Al Ple es proposa adoptar els següents acords:

PRIMER -  Fixar com a festes locals del municipi de Tortosa per a l'any 2024, les següents:

Tortosa:
20 de maig de 2024.
2 de setembre de 2024, dilluns següent de la festivitat de la Verge de la Cinta, patrona de Tortosa.

Els Reguers: 
20 de maig de 2024.
2 de setembre de 2024, dilluns següent de la festivitat de la Verge de la Cinta, patrona de Tortosa.

Vinallop: 
20 de maig de 2024.
2 de setembre de 2024, dilluns següent de la festivitat de la Verge de la Cinta, patrona de Tortosa.

Bítem: 
20 de maig de 2024.
13 de setembre de 2024, divendres de festes majors de l’EMD de Bítem.

Campredó:
20 de maig de 2024.
25 de juliol de 2024, festivitat de Sant Jaume. 

Jesús:
20 de maig de 2024.
4 d’octubre de 2024, festivitat de Sant Francesc.

SEGON  -   Comunicar  aquest  acord  als  Serveis  Territorials  de  les  Terres  de  l'Ebre  del  Departament
d’Empresa i Treball de la Generalitat de Catalunya.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

«I passem ara al punt número 5 que, com havíem dit al principi del ple passa a ser el Dictamen d’acord
d’establiment de les festes locals per a l’any 2024. 

És una qüestió habitual on es fixen els dies festius per a l’any 2024, que en el cas de Tortosa és lo 20 de
maig de 2024, lo 2 de setembre de 2024, exactament lo mateix a Els Reguers i Vinallop; en el cas de
Bítem és el 20 de maig i 13 de setembre; Campredó, 20 de maig i 25 de juliol; Jesús, 20 de maig i 4
d’octubre, amb relació a les diferents festivitats de cadascun dels pobles del nostre municipi.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

II. PART NO RESOLUTIVA

06 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes Junta de Govern Local:
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- 38/2023, de 14/06/2023 – extraordinària i urgent.
- 39/2023, de 26/06/2023 – ordinària.
- 40/2023, de 03/07/2023 – ordinària.
- 41/2023, de 10/07/2023 – ordinària.
- 42/2023, de 05/07/2023 – extraordinària i urgent.
- 43/2023, de 17/07/2023 – ordinària.
- 44/2023, de 12/07/2023 – extraordinària i urgent.
- 45/2023, de 18/07/2023 – extraordinària i urgent.
- 46/2023, de 24/07/2023 – ordinària.
- 47/2023, de 31/07/2023 – ordinària.
- 48/2023, de 07/08/2023 – ordinària.
- 49/2023, de 14/08/2023 – ordinària.
- 50/2023, de 21/08/2023 – ordinària.
- 51/2023, de 17/08/2023 – extraordinària i urgent.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 2047/2023 a la 2351/2023.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

07 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

08 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

1. INTERVENCIÓ DEL SR. SERGI ARNAU CASTRO

Sr. Arnau: “Gràcies, senyor alcalde. Voldria fer una pregunta, al febrer d’enguany, del 2023, vam entrar per
instància una pregunta amb relació al cost energètic que havia tingut la instal·lació de la pista de gel, tant
en consum d’aigua i com el cost econòmic de l’electricitat. La resposta va ser que la quantitat que s’havia
subvencionat  per  la  Federació  de Comerç amb relació  a  això  i  vam entendre que la  resposta  no era
l’adequada. I per això el 6 de març vam tornar a preguntar al ple si  el consum energètic, la despesa,
formava part d’esta subvenció o la va assumir l’Ajuntament. I se’ns va dir que l’havia assumit l’Ajuntament
i que se’ns donaria resposta a aquesta qüestió en comissió, si no recordo malament, d’Espai públic, podria
equivocar-me. Però es va anar preguntant recurrentment a la comissió pertinent i en cap moment se’ns va
fer arribar el càlcul. A veure si amb el nou govern tenim més sort i se’ns pot informar de quina ha sigut
aquesta despesa tant a nivell de consum d’aigua com a nivell energètic de la instal·lació de la pista de gel.
Gràcies.”

Sr.  Alcalde: «Moltes  gràcies,  senyor  Arnau.  La  veritat  és que  no  disposem  a  hores  d'ara  d’aquesta
informació  que  vostè  demana,  i,  per  tant,  una  vegada  la  tinguem  li  farem  arribar  a  la  comissió
corresponent, en este cas crec que és la d’Acció climàtica.»

2. INTERVENCIÓ DEL SR. ROGER  PEDRET PIJOAN

Sr.  Pedret: «Gràcies.  Senyor  alcalde,  esperàvem  avui  tenir  resposta  a  la  pregunta  que jo  mateix  vaig
realitzar  a l’últim ple ordinari  i,  per tant,  aquest prec és per saber si  podria donar resposta a aquella
pregunta.»
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Sr. Alcalde: «Si me la vol recordar, bé, ja la sé jo, és la que fa referència a l’anterior cap de premsa. Ja li
vam comentar, crec, que a través d’instàncies sobre el fet que aquesta persona va presentar una factura
tenint en compte la situació que jo mateix vaig explicar als diferents portaveus que crec que, tenint en
compte que és una qüestió delicada, per respecte, tampoc crec que s’hauria de fer un debat sobre el
mateix tema. Però com vostè cregué…»

Sr. Pedret: «No, simplement, que segons l’article 31 del ROM s’indica que les preguntes s’han de contestar
en  la  mateixa  sessió,  o a  la  sessió  següent  no  hi  havia  instància,  que  és  una  instància  posterior,
simplement és això.»

Sr. Alcalde: «Gràcies. No sé si havien demanat alguna pregunta més? És que no ho he vist. No? Molt bé,
doncs entenc que s’aixeca la sessió i, per tant, ens veiem al pròxim ple ordinari del més d’octubre a menys
que hi hagi algun d’extraordinari. Moltes gràcies.»

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar,  el  senyor president aixeca la sessió a les dinou hores i  quatre
minuts, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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